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F I Z E T E T T  T A R T A L O M

Politikai küzdelmek az EP-ben
Az EP-ben rendkívül intenzív munka zajlik, 
és ebben a mandátumban a korábbiaknál 
sokkal inkább politikai összetűzések hely-
színe a parlament, ennek megfelelően kell 
jelen lenni, és a különböző témákban az er-
délyi magyarság álláspontját képviselni. 

Az Európai Parlamentben az RMDSZ a 
legnagyobb európai pártcsalád, az Európai 
Néppárt képviselőcsoportjának tagja, ez pe-
dig számos lehetőséget biztosít a képviselők 
számára. Vincze Lorántnak Winkler Gyu-
lával együtt az Európai Néppárt képviselő-
csoportjának tagjaként az erdélyi magyarok 
számára fontos bizottságokba sikerült be-
kerülnie. Az EPP adja az Európai Bizottság 
elnökét és a biztosok többségét is. Vincze 
Loránt szavazatával támogatta Ursula von 
der Leyen elnök és a biztosok beiktatását, 
hiszen biztató jelzések érkeztek irányukból 
a számunkra fontos ügyekben. 

Alkotmányos ügyek Európa jövőjéről
Az alkotmányos ügyek bizottságában az 
Európa jövőjéről szóló konferencia előké-
szítése zajlik, amely egy sokrétű társadalmi 
párbeszéd lesz a polgárokkal, szervezetek-
kel, munkáltatói szövetségekkel, akadémi-
kusokkal, kutatókkal, ez lesz az Európai 
Bizottság első nagyszabású akciója. Vincze 
Loránt szeretné elérni, hogy a konferencia 
keretében Kolozsváron is legyen egy nagy 
vita Európa jövőjéről, ahol beszélni lehet 
a kisebbségi kérdésről, a soknyelvűségről. 
Az AFCO bizottság felkérésére az RMDSZ-es 

képviselő felel az EP részéről az európai pol-
gári kezdeményezésekért.

Erdélyi ügyek a petíciós bizottságban
A petíciós bizottság munkája teljesen eltér 
a többi bizottságétól, hiszen itt a polgá-
roktól beérkező megkeresésekkel foglal-
koznak, és itt lehet napirenden tartani a 
kisebbségi témákat – például a felvidékiek 
esetében a Beneš-dekrétumok eltörlésének 
igényét. Az erdélyi képviselő bízik abban, 
hogy hamarosan Romániából is lesznek 
hasonló petíciók. Szintén ide érkezett be 
a székelyföldi megyék medvetámadások 
miatt indított megkeresése is, amelyet a pe-
tíciós bizottság néppárti helyettes szakmai 
vezetőjeként Vincze Loránt közvetlenül tá-
mogat és promovál. December 5-én Brüsz-
szelben közmeghallgatás volt a farkasok 
témájában, ahol kérte a petíciós, mezőgaz-
dasági és környezetvédelmi bizottságokat, 
hogy a barna medve kérdésével is foglal-
kozzanak, hiszen míg Európa egyes részein 
a farkasok, addig Erdélyben a medvetáma-
dások okoznak vadkárokat, és támadásaik 
emberáldozatokat is követelnek.  

Érdekek és érzelmek között
a LIBE bizottságban
A LIBE bizottság az a hely, ahol összecsap-
nak a különböző érdekek és érzelmek, 
rendszerint itt születnek a legszorosabb 
döntések olyan fontos témákban, mint 
a migráció vagy a jogállamiság kérdése, 
amelynek Vincze Loránt részévé szeretné 
tenni annak vizsgálatát is, hogy a tagálla-
mok betartják-e saját törvényeiket, különös 
tekintettel a kisebbségvédelmi törvényeikre 
– hiszen Romániában sajnos gyakran ta-
pasztaljuk ennek ellenkezőjét.

Jelen lenni ott, ahol fontos
a közösség számára
Az Európai Parlament kisebbségekhez 
tartozó képviselői és a velük szimpatizáló 
többségiek a több mandátumon át műkö-
dött, kisebbségi intergroup újraalakításán 
dolgoznak. Vincze Loránt emellett tagja az 
Amerikai Egyesült Államokkal és az Indiá-
val való kapcsolattartásért felelős küldöttsé-
geknek, és az EP-képviselők egyesületének 
alelnökeként is tevékenykedik.

A Minority SafePack
kezdeményezés útja
Az Európai Bizottság csak december ele-
jén lépett hivatalba, ezért a kérésükre 2020 
elejére halasztották az erdélyi magyarok és 
Európa kisebbségei szempontjából  fontos 
kezdeményezés, a Minority SafePack beik-
tatását. Az európai kisebbségvédelmi kezde-
ményezés alapján született konkrét törvény-
javaslatokat november végén mutatták be az 
EP-ben. Készen álltak az 1 128 385 hitelesített 
aláírás benyújtására, de mivel a halasztás 
növeli a kezdeményezés esélyeit, elfogadták 
a bizottság kérését. Így január–februárban 
uniós biztosok jelenlétében adják át az eu-
rópai kisebbségek kéréseit, és az Európai 
Parlamentben nemcsak közmeghallgatást 
szerveznek a kezdeményezésről, hanem 
plenáris vita is lesz róla – így lehetőség lesz 

rá, hogy a parlament határozatot fogadjon el 
a MSPI támogatásáról. Ráadásul az Európai 
Bizottságnak a korábbi három hónaphoz ké-
pest hat hónapja lesz álláspontja kialakítá-
sára, így alaposabban tanulmányozhatja és 
megfontolhatja a csomagot. 

Munka otthon, Erdélyben
Vincze Loránt meggyőződése, hogy úgy le-
het eredményesen képviselni a közösség ér-
dekeit, ha folyamatos a kapcsolattartás, jó a 
kommunikáció, kölcsönös a bizalom az ott-
honiakkal. Napi kapcsolatban áll az RMDSZ 
döntéshozóival, parlamenti képviselőivel és 
önkormányzati vezetőivel, és az egyháza-
kat és civil szervezeteket is fontos partner-
nek tartja, közvetlen, hatékony kapcsolat 
kiépítésére törekszik velük. Képviselőként 
gyakran fogad otthoni látogatócsoportokat, 
amikor csak teheti, részt vesz otthoni ren-
dezvényeken, találkozókon. 

Az állandó kapcsolattartásban az RMDSZ 
képviselőjének segítségére van központi 
képviselői irodája, amelyet Marosvásárhe-
lyen, a Köpeczi–Teleki-házban (Forradalom 
u. 1. szám) nyitott meg.  Ez Európa-pont lesz 
Marosvásárhelyen, ahol közösségi ügyekről 
lehet beszélgetni, és alkalmas rendezvények, 
konferenciák szervezésére is, a civil szerveze-
tek eseményeinek is helyszínt biztosít. 

Az iroda természetesen nyitva áll a polgá-
rok előtt, akik akár személyesen, akár tele-
fonon jelezhetik kéréseiket, kérdéseiket a 
munkatársaknak, és a képviselő személye-
sen is tart fogadóórákat. (X)

Vincze Loránt az RMDSZ európai parlamenti 
képviselője, az Európai Néppárt képviselő-
csoportjának tagja, az Európai Nemzetiségek 
Föderatív Uniójának elnöke. Fél évvel brüsz-
szeli és strasbourgi munkájának megkezdése 
után számol be eddigi tevékenységének 
fontosabb elemeiről. 

Vincze Loránt EP-képviselő beszámolója
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Nettó összegben korántsem látványosak a minimálbér-emelések

CSÁBÍTÓ FIZETÉSEKKEL TOBOROZ ALKALMAZOTTAKAT A MUNKAERŐHIÁNNYAL KÜZDŐ ÉPÍTŐIPAR

Csalóka a romániai minimálbér-emelés
Hiába haladja meg januártól a romá-
niai minimálbér bruttó összegben a 
magyarországit, ha a járulékok kifi ze-
tési kötelezettségének a munkavállaló-
ra terhelése nyomán nálunk „vesz el” 
a legtöbbet az összegből az állam.

 » BÍRÓ BLANKA

H iába emelkedik szépen Romániában 
a bruttó minimálbér, ha az alkalma-
zottak tulajdonképpen annál sokkal 

kisebb összeget kapnak kézbe, mivel két éve 
Romániában a fi zetésre kiszámolt járulékok 
nagy részét a munkavállalóra tették át, ez 
viszont azt eredményezi, hogy nálunk van-
nak a legnagyobb a különbségek a bruttó 
és a nettó fi zetések között – irányította rá a 
fi gyelmet a valóságra Debreczeni László. Az 
adószakértő azt követően nyilatkozott a Kró-
nikának, hogy a Ziarul Financiar pénzügyi 
lap minap közölt egy elemzést, ami szerint 
a januárban esedékes minimálbér-emelés-
sel az összeg meghaladja a magyarországi 
legkisebb  fi zetés szintjét. Mint ismeretes, a 
kormány jövő évtől bruttó 2230 lejre növeli a 
jelenlegi bruttó 2080 lejes minimálbért.

Az elemzők az Országos Előrejelzési Bi-
zottság középárfolyamával számoltak, így 
a jelenlegi romániai bruttó minimálbér 464 
euró, ez jövőtől már 495 euróra növekszik, 
miközben Magyarországon 464 euró. A net-
tó minimálbér tekintetében már nem ilyen 
biztató a helyzet: az idei számokat vizsgálva 
Romániában 273 euró a nettó összeg, Ma-

gyarországon pedig 310 euró – részletezte 
Debreczeni László. Rámutatott, ha a kézbe 
kapott fi zetést vizsgáljuk, az Európai Unió 
tagállamai között Románia csak Bulgáriát 
előzi meg, a déli szomszédjánál ugyanis 222 
euró idén a nettó minimálbér. „Az európai 
országokban az adórendszer olyan, hogy a 
fi zetésre céges és személyi járulékokat szá-
molnak, ez különböző arányokban megosz-
lik. Románia az egyetlen, ahol a munkaadó-
nak csak 2,25 százalékot kell fi zetnie. Amikor 
két évvel ezelőtt Romániában ezt a módosí-
tást bevezették, egy csellel szépen felvitték 
a minimálbért, de ez csak fi ktív növekedés 
volt, az összeg, amit az alkalmazottak kézbe 

kapnak, nem növekedett ilyen mértékben” – 
hangsúlyozta az adószakértő.

Mint kérdésünkre kifejtette, szerinte az 
építkezésben alkalmazott ágazati minimál-
bér növelése nem indokolt, hiszen minden-
képpen kénytelenek voltak tisztességesen 
megfi zetni alkalmazottaikat, ha meg akar-
ták tartani őket. Debreczeni László szerint 
az építkezési minimálbér növelése inkább 
annak a kifehérítését ösztönözte, vagyis hi-
vatalosan adták ki azt a pénzt, aminek ko-
rábban egy részét „borítékban” kapták meg 
az alkalmazottak. 

„Nem az állam, hanem a piac kényszerí-
ti rá az építkezési vállalatokat, hogy folya-

matosan növeljék a béreket” – fogalmazott 
megkeresésünkre hasonlóképpen Göncz 
Attila háromszéki vállalkozó. Hozzátette, 
az ő cégénél már évek óta senki nem kap 
minimálbért. „Ha azt akarjuk, hogy a ná-
lunk megszerzett tudást, tapasztalatot ne 
külföldön hasznosítsák, akkor emelni kel-
lett a fi zetéseket” – mondta az üzletember.  
Meglátása szerint az ágazatban eddig sem 
adott egyetlen cég sem minimálbért, ha 
meg akart maradni a piacon, azt viszont ő 
is elismerte, hogy korábban előfordulha-
tott: a jövedelem egy részét feketén adták 
oda. Az adókedvezmény segített abban, 
hogy kifehéredjen a jövedelem, sőt a cégek 
többsége az adókedvezménnyel megtaka-
rított pénzt is bérekre fordította –  fogal-
mazott Göncz Attila. Kiemelte egyúttal: a 
bruttó 3000 lejes ágazati minimálbér az 
adókedvezménnyel együtt 2300 lejes nettót 
jelent, közben egy szakmunkás 5000–5500 
lejt kap kézbe, különben elmegy külföld-
re. „Németországban 2-3 ezer eurós bérek 
vannak az építkezésben, ebből 1500 eurót 
már félre tudnak tenni havonta. Nekünk 
arra kell törekednünk, hogy az itthoni fi ze-
tésből is legalább 700 euró megmaradjon a 
költségek kifi zetése után. Csak így tudjuk 
maradásra bírni a szakképzett munkaerőt, 
sőt ilyen körülmények között még a külföl-
dön dolgozók is megfontolják, hogy haza-
térjenek ” – osztotta meg tapasztalatait a 
vállalkozó, aki amúgy abban bízik, hogy 
az ünnepekre  hazaérkező munkások egy 
része a jelenlegi körülmények között itt-
hon is marad.




